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Mi se,pare mie că nu vl1 prea plac inter
viurile ... 
Interviurile îmi plac, dar, de obicei, ceea 
ce se cheamă interviu - mai ales în ulti
rqa vreme, în p esa românească - este 
mult prea stereotip; mi se pun întrebări 
al căror răspuns este impl icat în 
întrebări: "de ce vă place teatrul ? ce 
înseamnă să ai talent ? care sunt 
proiectele de viitor ?" Sunt întrebări 
care, de atâta vreme de când fac teatru, 
mi s-au tot pus şi m-am cam plictisit de 
ele. Şi, cum nu-mi place să mă repet, 
prefer să nu mai dau interviuri. 
Faptul că aţi �ut Facultatea de Istorie 
înaintea Actoriei 11 consideraţi acum o 
experienţA de viaţă 1 
Este foarte important în viaţa unui om 
să treacă printr-o facultate umanistă. 
Nu spun că eram îndrăgostit de ştiinţa 
istoriei, dar cinci ani petrecuţi într-o 

· facultate, ascultând nişte profesori emi
nenţi, sigur că au folosit formării mele, 
trecerii mele mai igienice de la ado
lescenţă la tinereţe (de la adolescenţă, 
pentru că am terminat liceul în acea 
nefericită perioadă cu zece clase, fără 
examen de bacalaureat). Aşa că. pe la 
1 6  ani, am terminat liceul şi la 2 1  de ani 
eram diplomat în ştiinţe istorice ! 
Imediat după ce am terminat facultatea 
am dat la Institutul de Teatru. 
Vl1 gândeaţi pe atuflci la o posibill1 cari
erl1 pedagogică ? 
Nu, abia mult mai târziu. Dar, prin ani i  
'75-'80, când mi-a venit ideea să 
îmbrăţişez această carieră, era aproape 
imposibil. Nu puteai să fii profesor uni
versitar fără să fii membru de partid; eu 
nu eram membru de partid şi nici nu . 
aveam de gând să fiu, aşa că mi s-au � 
blocat rarele tentative de a deveni 
cadru didactic la Institutul de Teatru. 1 n 
'90, lucrurile schimbându-se din acest 
punct de vedere, m-au chemat. M-a 
adus, mai bine zis, valul revoluţionar. La 
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catedră am stat. cu mai multă sau mai 
puţină pricepere, timp de opt ani. 
Actoria în sine v-a umplut viaţa ? 
Este greu să spui despre o meserie pe 
care o îmbrăţişezi din dragoste că nu-ţi 
umple viaţa. Bineînţeles. Actoria nu le 
umple viaţa decât celor care n-au ta
lent. Pentru ei, această meserie devine 
un ch in. 1 n m<;>mentul când ai talent 
(sau pretinzi că ai. sau ţi-o spune pu
blicul ori oamenii de specialitate) .  lucrul 
devine uşor, plăcut şi indispensabil. 
De ce n-aţi mai apMut decât foarte. rar 

pe scenele bucureştene în ultimul timp ? 
Am avut o opţiune care s-a dovedit în 
parte fericită, în parte nefericită, aceea 
de a intra într-un proiect internaţional, 
un spectacol mare, de succes, 
Danaidele. ale cărui repetiţii şi tumee în 
străinătate mi-au luat vreo doi ani din 
viaţă. Ca să pot urma tumeele grele şi 
lungi pe care le-a făcut acest spectacol, 
am preferat să nu intru în altele, pentru 
a nu încurca nici proiectele. nici teatrul '  
în care aş fi repetat. C ă  a m  făcut bine 
sau rău, asta nu mai ştiu. Până la urmă, 
d in punct de vedere actoricesc, s-a 
dovedit a fi fost mai mult o experienţă 
turistică decât una artistică, dar specta
colul fiind atât de frumos şi de grandios, 
era plăcut să faci parte din el. Actorii 
care jucau n-au fost foarte bine serviţi 
de roluri, dar experienţa de a lucra cu 
S i lviu Purcărete, într-un spectacol 
"unic" până acum în istoria teatrului ,  
mi-a dat oarecare satisfacţi i .  Aşa se face 
că, doi ani de zi le pierzând legătura cu 
repertori ile din Bucureşti. acum va tre
bui să revin; am făcut două roluri mai 
mici la T.N.B. şi la Teatrul Mic şi cred 
că, spre sfârşitul stagiuni i ,  voi încerca un 
spectacol mai  impo rtant pentru mine 
şi pentru teatru, poate. Nu ştiu încă 
precis ce teatru mă va primi, n-o să vă 
spun încă nici despre ce e vorba. 
Lucrez la o dramatizare, vreau să fac şi 

regia spectacolului şi o sa JOC şi unul 
dintre rolurile importante ale acestei 
capodopere a literaturii universale, al 
cărei nume nu-l  voi dezvălu i  încă. 
Studenta dumneavoastră, în prezent 
parteneră de scenă la Teatrul Mic -
Simona Mihăescu -, afirma că sunteţi 
unul dintre puţinii actori care nu s-au 
mulţumit sl1 fie frumoşi ca apariţie fizică, 
ci "au mai şi citit câte ceva". Ce pl1rere 
aveţi despre actorii intelectuali ? 
Există actori talentaţi şi actori netalen
taţi .  Talentul, în adevăratul sens al 
cuvântului ,  supl ineşte cultura (pentru că 
unul dintre vectorii definitorii ai cuvân
tului "talent" este intuiţia); un actor de 
talent poate compensa prin intuiţie 
l ipsa culturi i .  Dar actori fără cultură. 
definitiv şi irevocabi l .  nu prea există. Un 
actor de talent joacă în viaţa lui .  să 
zicem, o sută de roluri în film, televi
ziune, radio, intră în contact cu colegi. 
regizori. scenografi, com pozitori -
lucrurile astea rămân în structura lui 
sufletească şi intelectuală. Chiar dacă în 
unele cazuri preocuparea pentru lec
tură este mai mică, intuiţia şi talentul 
pot completa lacunele. Este o veche 
dispută, dacă actorul trebuie sau nu să 
fie intelectual, un om cult. Cred (n-aş 
putea să pun mâna în foc) că, uneori, la 
talentele majore şi definitive, cu ltura 
poate să împiedice ! Pentru că histrio
nismul are o parte de inconştienţă, de 
lipsă de cenzură, or cultura cenzurează 
uneori avântul. Dar există cenzuri şi 
cenzuri. Nu este neapărat necesar ca 
actorul să fie dublat de un mare om de 
cultură. Şi, cum spuneam, actor incult 
(în sensul latin al cuvântului ,  adică nelu
crat) nu există. 
Aţi vorbrt prea puţin despre omul 
Alexandru Repan. Sunteţi sau doar 
păreţi un om rece ? "Peştii" de obicei 
sunt hipersensibili. 
Nu sunt nici rece, nici foarte sentimen-
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tai; sunt un om lucid. 1 ncerc să-mi 
p�strez luciditatea cât mai mult cu 
putinţă. Cu atât mai mult cu cât, adese
ori. intre 1 8,30 şi 20,30, intre cele două 
gonguri, cel de inceput şi cel de sfârşit. 
îmi mai pierd luciditatea . . .  Nu definitiv ! 
Dar sunt roluri in care e recomandabil 
s� laşi lucid itatea deoparte. Ei, cum asta 
mi se întâmplă destul de des pe scenă, 
in timpul zi lei ,  "in civi l ie", cum se spune, 
prefer să nu mi-o pierd niciodată. 
Un actor trebuie să fie o statuie care să 
se lase doar privită ? 
Nu o statuie, ci un om viu care este 
pnvit, cu toate faţetele pe care el 
admite să le dezvăluie in faţa publicu lui .  
Dar. dacă înţeleg bine intrebarea. pro
blema e dacă actorul trebuie să fie 
vedetă şi să i se creeze statutul de 
vedetă. Asta, da. Cu atât mai mult cu 
cât acest statut a fost interzis in egali
tarismul comunist, dacă nu prin lege, 
oncum in practică. Astăzi s-ar putea 
face mai mult pentru statutul de vedetă 

1 actorului. Un mare actor, regizor şi 
pedagog francez spunea că oamenii vin 

la teatru ca să vadă bucurii şi suferinţe 
mai mari decât pot trăi ei vreodată. Aşa 
că publicul ar trebui să privească la 
actor ca la o vedetă in adevăratul şi 
bunul înţeles al cuvântului :  cineva la a 
cărui meserie, la al cărui demers el nu 
poate accede. Teatrul ,  in famil ia celor 
şapte arte, este singurul care lucrează 
cu trupul, vocea, sufletul, mintea omu
lui  - ceea ce au şi spectatorul, şi 
actorul. Orice spectator, pus in locul 
actorului,  nu va putea supravieţui testu
lui .  Spuneam odată că, dacă intr-un 
moment nefericit al vieţi i mele, aş fi 
arestat, băgat intr-o mină şi pus să scot 
cărbune, in prima zi aş scoate. probabi l ,  
a doua zi aş avea febră musculară, dar 
peste un an aş putea deveni un miner 
acceptabi l .  Dacă nu foarte bun, cel 
puţin aş putea scoate cărbune. 
Reciproca e imposibi lă: un miner pus în 
faţa unui poem de Eminescu, nu o zi, 
nu trei, nu un an, ci o viaţă întreagă, nu 
ar putea să-I recite (nemaivorbind de 
un rol) ;  indiferent care ar fi pedear::sa 
umană sau divină care I-ar obl iga să 

joace teatru, el nu va putea s-o facă 
niciodată. Un actor, până la urmă, ar 
putea să fie miner, tâmplar, dulgher sau 
altceva. Deo, să nu se u ite: noi ne 
folosim de talent pentru a face această 
meserie. Talentul este har djvin. 
Publicul trebuie să inţeleagă că pe 
soclul unde 1-a pus destinul pe actor nu 
este loc pentru nechemaţi. 
Cei mai mulţi dintre actori par per
soane intangibile, ca şi cum n-ar fi 
oameni obişnuiţi. Sunt sau nu ? 
Nu. Nu sunt oameni obişnuiţi. Omul 
care are talent nu mai este u n  om 
obişnuit. Talentul are ceva inefabi l .  ceva 
care uimeşte, uneori sperie pe cel ce 
nu-l are. Dar cel care are talent se cioc
neşte şi de o doză de neînţelegere din 
partea profanilor. Credeţi că despre 
Beethoven, Bach sau Mozart lumea 
spune "aş putea să fac şi eu lucrul ăsta"? 
Nu. Este intangibil ceea ce face un 
mare compozitor, interpret, dansator, 
poet. Sigur că este intangibil .  E un 
spaţiu in care profanul n u  poate 
pătrunde. Numesc p rofan un om 
"obişnuit", lipsit de har pentru artă. 
Desigur, el poate să acceadă la artă prin 
i nteligenţă, prin sensibil itate, dar asta nu 
înseamnă că orice om poate s-o şi pro
feseze. Nu oricine poate să cânte la 
pian, la vioară, sau. dacă încearcă cu 
orice preţ, o să cânte prost şi o să 
rămână la nivelul unui  cântăreţ in came
ra personală. Talentul dă o aură de 
intangibil itate. 
Dumneavoast� ca om şi ca actor, 
sunteţi Tmplinit ? 
1 mplinire, in meseria asta, nu există. E 
un permanent examen. Fiecare rol, 
fiecare spectacol, seară de seară, e o 
nouă fază in definirea personalităţii tale 
artistice. A fi un om implinit înseamnă a 
fi un om mărginit 1 n u ltimă instanţă, 
împlinit eşti in clipa in care mori sau in 
clipa in care renunţi la meserie din 
cauza neputinţelor fizice ale bătrâneţii. 
Dar a spune despre un actor, sau 
despre un. pictor, sau despre u n  
dansator, la un moment dat. c ă  este 
împlinit... Asta o pot decreta criticii , 
publicul, oamenii  de specialitate. Pentru 
tine însuţi împlinirea sună puţin a 
mărginire. Ea nu vine niciodată. Poate fi 
sinonimă cu mulţumirea de sine, care 
este foarte periculoasă în această 
mesene. 
Aveţi totuşi vreo neTmplinire ? 
Rolurile visate şi nejucate ... 

Ioana Florea 
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